
Tatrzański Park Narodowy

Działalność Rady Tatrzańskiego Parku Narodowego

Fakt utworzenia Tatrzańskiego Parku Narodowego (por. „Chrońmy 
przyrodę ojczystą“ z. 2, 1955) postawił nowe zadania przed działaczami 
na polu ochrony przyrody, a także przed naukowcami pracującymi w Ta
trach. Powołana do życia Rada TPN, pod przewodnictwem prof. W. Sza
fera, odbyła pierwsze swoje posiedzenie w Zakopanem w dniu 28 lipca 
1955 r. Na posiedzeniu tym, w którym wzięło udział wielu fachowców 
z rozmaitych dziedzin naukowych i gospodarczych, został ustalony regu
lamin Rady TPN. Jednym z ważnych postanowień regulaminowych było 
powołanie stałych zespołów fachowców.48
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Zostały powołane następujące zespoły: a) badań naukowych, b) tury
styki i sportu, c) zagospodarowania przestrzennego, d) zagadnień gospo
darczych, e) popularyzacji i propagandy, f) współpracy z Tatrzańskim 
Parkiem Narodowym po stronie słowackiej.

Pierwszy z wyżej wymienionych obradował Zespół Zagospodarowa
nia Przestrzennego TPN, w Zakopanem dnia 29 sierpnia 1955. Tematem 
obrad była m. i. kwestia otoczenia schroniska turystycznego na Kala
tówkach, budynku niewłaściwego pod względem założeń architektonicz
nych i rażącego swym wyglądem na tle pięknego krajobrazu Tatr.

Zespół Badań Naukowych TPN odbył swe pierwsze zebranie w Za
kładzie Ochrony Przyrody PAN w Krakowie dnia 7 listopada 1955 r. Na 
zebraniu tym poruszane były kolejno poszczególne dziedziny badań 
naukowych, przeprowadzanych obecnie w Tatrach. Badania geograficzne 
w Tatrach przedstawił prof. Μ. Klimaszewski. Najważniejszą pracą 
dokonywaną obecnie w tej dziedzinie jest zdjęcie morfologiczne Tatr 
w skali: 10 000. Niedomagania stwierdził referent w dziedzinie badań hy
drologicznych w Tatrach. Wskazał on również na niewystarczający stan 
naszych wiadomości o klimacie Tatr, podkreślając, że w opanowaniu 
tych wiadomości przewyższają nas . znacznie badacze czechosłowaccy.

Badania geologiczne w Tatrach oświetlili profesorowie W. Goetel 
i S. Sokołowski. Naczelną pracą geologiczną wykonywaną obecnie 
w Tatrach jest zdjęcie geologiczne w skali 1: 25 000. Praca ta jest na 
ukończeniu, a w przyszłości przewiduje się wykonanie bardziej szczegó
łowego zdjęcia geologicznego Tatr w skali 1:10 000.

O badaniach botanicznych w Tatrach mówili profesorowie: W. Sza
fer i B. Pawłowski. Tatry są lepiej poznane pod względem bota
nicznym aniżeli inne obszary naszego kraju, są one jednakże tak zróżni
cowane, że nasza obecna znajomość flory i roślinności Tatr jest jeszcze 
niedostateczna. W druku znajduje się dzieło prof. B. Pawłowskiego 
pt. Flora Tatr I tom. Wypełni ono wiele istniejących luk w naszej wie
dzy o florze tatrzańskiej. Dotkliwie daje się odczuć brak znajomości 
z dziedziny synekologii zespołów i wymagań ekologicznych poszczegól
nych gatunków roślin tatrzańskich. Brak również szczegółowych badań 
kierunków sukcesji roślinnych.

Omawianie zagadnień faunistycznych rozpoczął prof. Μ. Giey
sztor referując przeprowadzane obecnie badania nad fauną wodną 
Tatr. Prof. R. Wojtusiak omówił stan badań nad fauną lądową Tatr. 
Podkreślił nierównomierność wyników badań w tym zakresie oraz ko
nieczność ustalenia granic rezerwatów ścisłych w TPN, co jedynie może 
dać gwarancję przeprowadzenia planowanych na dłuższy czas badań 
faunistycznych i ekologicznych. Doc. B. Ferens przedstawił stan ba
dań awifaunistycznych w Tatrach. Obecnie na ukończeniu jest opraco
wana przez referenta monografia awifauny Tatr Polskich. Doc. K. Ko
walski omówił badania speleologiczne w Tatrach, które osiągnęły wy
soki poziom. Podkreślił on konieczność przeprowadzenia badań zespoło
wych nad fauną jaskiń tatrzańskich. Doc. K. Kowalski zreferował 
również sprawę badań nad ssakami w Tatrach, podkreślając slaby sto
pień ich poznania, szczególnie uderzający wobec pięknych wyników 
w tej dziedzinie naukowców słowackich. W zakresie badań nad entomo
fauną Tatr prof. S. Kapuściński zawiadomił obecnych o przepro
wadzonych badaniach nad zoocecidiologią Tatr oraz nad szkodliwymi 
owadami w lasach tatrzańskich.

Dyrektor Muzeum Tatrzańskiego J. Zborowski nadesłał zawia
domienie o wykonywanych w ramach Muzeum badaniach nad historią 
pasterstwa oraz górnictwa i hutnictwa w Tatrach.
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Poruszona została również ważna sprawa dokumentacji naukowej. 
Mówiono w tym zakresie o konieczności utworzenia muzeum TPN. 
Dr W. H. Paryski przedstawił stan prac nad bibliografią tatrzańską. 
Całość tego dzieła obejmie około 150 arkuszy wydawniczych, a materiały 
te już obecnie są udostępnione przez autora osobom zainteresowanym.

Wiele uwagi poświęcono wreszcie organizacji badań naukowych 
w Tatrach. Wielokrotnie została podkreślona konieczność szybkiego utwo
rzenia stacji terenowo-badawczych w Tatrach. Zarząd Parku ma otrzy
mać w najbliższym czasie duży budynek w Jaszczurówce, gdzie może 
powstanie również stacja naukowa Polskiej Akademii Nauk. Ustalono, 
że w lecie 1956 roku odbędzie się w Zakopanem spotkanie polskich i cze
skich naukowców, pracujących w 'Tatrach. Zorganizowaniem tej imprezy 
zajmie się dr Z. Radwańska-Paryska.

Obrady ujawniły wielkie luki istniejące w naszych wiadomościach 
o Tatrach. Na drodze pogłębienia naszej wiedzy o przyrodzie Tatr pię
trzą się znaczne trudności, wynikające przede wszystkim z braku opar
cia dla badań terenowych. Trudności te mogą usunąć jedynie stacje 
naukowo-badawcze, w których przeprowadzane będą odpowiednio zor
ganizowane badania zespołowe, obejmujące najważniejsze tatrzańskie 
problemy naukowe. Okazało się też, że istnieją podstawy do optymisty
cznego spojrzenia w przyszłość badań naukowych w Tatrach. Nadzieje 
te uzasadnia przede wszystkim fakt, iż mamy wreszcie Tatrzański Park 
Narodowy, a po wtóre wielkie zainteresowanie naszych naukowców pro
blematyką tatrzańską. Wspólnymi siłami dążyć należy do coraz dokład
niejszego poznania przyrody Tatr, pamiętając równocześnie o obowiązku 
stałego czuwania nad ich skuteczną ochroną.

S. Myczkowski
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